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Rok 1953 

Dnem 1. ledna přechází JZD Slížany na III. typ. Nemá však společné ustájení a členům chuť 
k vybudování kravínu a vepřínu schází. Proto dodávkové úkoly živočišných výrobků jsou též 
pro tento rok rozepsány na jednotlivé členy JZD a činí na I. čtvrtletí 1953: 

35,1, q masa hovězího tj. 30% ze 117 q celkové dodávky obce 

25,80 q masa vepřového tj. 30% ze 86 q celkové dodávky obce 

9 900 ks vajec tj. 30% z 33 038 ks celkové dodávky obce 

18 325 l mléka tj. 25% z 73 305 l celkové dodávky obce 

Tento úkol má splnit plánovaný zástav dobytka, který však není dodržen. 

Podle sčítání zvířat 1.1.1953 má JZD 57 ks společně ustájeného hovězího dobytka (Obora – 
Pěnčík), celá obec 387 ks, 64 ks vepřového dobytka, celá obec 406 ks, 104 ks drůbeže, celá 
obec 1 551 ks. 

Na dodávkách za I. čtvrtrok JZD nesplnilo 4 043 kg masa, z toho vepřového 1 935 kg a mléka 
6 505 l. V celé obci byla splněna dodávka mléka na 58%. 

Obdobná situace v plnění úkolů zemědělské výroby je též v ostatních obcích na území ČSR a 
není proto divu, že dochází plného uplatnění vyhláška min. vnitřního obchodu o změnách 
v úpravě vázaného trhu. Lístky a šatenky nejsou nadále vydávány soukromým podnikatelům a 
4 vesnickým boháčům v naší obci ani členům jejich domácností. 

Samozásobitelé, držitelé půdy nad 1 ha, pokud jsou zaměstnáni ve veřejném sektoru, dostanou 
lístky s dávkami pro závodní jídelny. Za zaměstnance veřejného sektoru se nepovažují 
členové JZD, zvláště když neplní stanovený počet PJ (pracovní jednotky). To mělo za 
následek hromadný výstup z členství v JZD těch osob, které do JZD nepředali žádnou půdu. 
Pro JZD Slížany to neznamenalo však ztrátu pracovních sil – protože vystupující pomáhají i 
nadále brigádnicky – ale úlevu v samozásobení, poněvadž by početné rodiny nemohlo 
samozásobiti. Bylo i tak dosti nespokojenosti mezi členy JZD Slížany, kteří pro povrchní, 
nepřesnou kontrolu hospodaření zásobami chlebového i krmného obilí nebyli spravedlivě a 
plně odměněni za odpracované jednotky. Výplata PJ za podzimní práce 1952 byla provedena 
až 21.2. 1953 obnosem 81 000 Kčs. Přesto však pracovní zapojení v JZD Slížany se rozvíjí. 
Členové zemědělci si uvědomují, že z výsledků své práce budou živi. K přípravě jarního 
obdělání půdy se vyvážejí hnoje z hospodářství jednotlivců i společného u Pěnčíků a v Oboře. 
Při tom se objevují pozoruhodné pracovní výkony. Parta 4 nakladačů: František Urban, Al. 
Krpec, Karel Jurečka, Mir. Malý naložili v sobotu 17.1.1953 a 1 den 106 fůr hnoje na sáně. 
Výkon se jim dařil proto, že se plně zapojilo všech 12 družstevníků s potahy a skupina 
družstevnic rozhazovaly hnůj na poli, takže práce plánovaná původně na 4 dni byla skončena 
za 2 dny. Dařilo ba se tak vždy, kdyby výrobně a finančně naplánovanou práci JZD Slížany 
také uskutečňoval. 

Zástav dobytka v JZD se k 1.3.1953 zlepšil o 3 ks, takže dojnic je 18 a u dobytka vepřového o 
11 ks. Za účelem zlepšení živočišné výroby a úspory krmiva dohodnuto bylo skupinové 
ustájení hovězího dobytka ve větších chlévech členů JZD. Proto byla 19.5.1953 provedena 
tuberkulinová zkouška hovězího dobytka. Z 205 ks vyšetřovaného dobytka zjištěno 15% 
TBC. Po provedené zkoušce bylo 23.5.1953 skupinově ustájeno 107 ks staršího hovězího 
dobytka v 18 chlévech a 98 ks mladého hovězího dobytka v 13 chlévech. 

Ve finančním plánu, podloženém výrobním plánem JZD, byla ustanovena pro rok 1953 PJ 
částkou 70 Kčs a první 50% záloha na ni byla vyplacena 1.4.1953 za uplynulé čtvrtletí. Toto 
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zlepšení v účtárenské práci JZD bude mít jistě vliv na pracovní výkon družstevníků, bude-li 
dodržováno v pravidelných lhůtách. Projevilo se to 12.4.1953, když se začaly kopat základy 
pro drůbežárnu. I když pokračování ve stavbě vázlo a stavba byla dokončena jen na nátlak 
držitelů objednaných 1 500 kuřat, která zatím odrostla a nemohla být nadále u soukromníků 
držena, byl to první krok k socialistické výstavbě JZD v obci. Pomohly k její uskutečnění též 
závazky získané 22.2.1953 k 1. máji, které činily 299 hodin práce pro JZD a mohlo být 
započato 17.5.1953 s přípravou stavby kravínu. 

I. etapa jarních prací – setí – skončila 29.3. přes opožděnou naorávku, která pro špatné 
podzimní počasí byla provedena až v měsíci lednu a únoru 1953. 

II. etapa jarních prací – s řepou – začala 7.4.1953 za suchého a teplého počasí. Přesto že práce 
byla dobře rozplánována, nepodařilo se zajistit včasné ošetření cukrovky, která po dobře 
provedeném vyjednocení nebyla řádně všude oplečkována a okopána, čímž se snížil na 
podzim výnos na 10 ha o 10 000 Kčs. Kromě toho na 20 měřicích nebyla cukrovka vůbec 
obdělána, čímž vznikla další ztráta průměrně 50 q po měřici tj. 1 000 q x 10 Kč = 10 000 Kčs. 
a mimo to ztráta 500 q hodnotného krmiva. Následkem nepoužití hnojiv byl snížen celkový 
výnos cukrovky o 7 500 q po 10 Kčs tj. 75 000 Kčs a tak původní plán dodávky cukrovky, 
který činil 18 500 q ze 65 ha byl splněn jen na 59% dodávkou 11 000 q. 

V měsíci květnu byl v mladé řepě JZD, v loňském brambořišti, objeven poprvé škodlivý 
brouk – mandelinka bramborová – který se za parného léta rozmnožil na výměře asi 5 ha a 
dalo to dosti práce okresnímu rostlináři a asanační četě, než byl tento škůdce pomocí jedu 
zničen. 

Poučeni těmito neúspěchy, snažili se komunisté v JZD i lidosprávě zajistit žňové práce podle 
žňového plánu, který byl vypracován a zůstal skutečně jen na papíře, protože jej vedení JZD 
vůbec nepoužilo. Žně byly zahájeny 27.8.1953 za velmi deštivého počasí a proto pozdním 
posečením některých obilovin vznikly výnosové ztráty vydrolením zrna, vcelku asi 160 q po 
90 Kčs = 14 400 Kčs. Místní mechanizační prostředky JZD nebyly v plné míře využity, 
jednak z nezájmu a jednak ze zlé vůle některých družstevníků. K špatnému průběhu žní v obci 
přímo přispělo středisko STS Morkovice, které ani na četné úřední zásahy nedovedlo řádně 
pomoci. Dokazuje to i neprovedení podmítky, uskutečněné jen na 10%. 

Do konce kalendářního roku vlivem velkého podzimního sucha zůstalo nepodmítnuto 
v katastru JZD přes 350 měřic půdy, čímž vzniknou na příští sklizni znovu velké ztráty. 

Výsledek výmlatu JZD Slížany: 

 plánovaná sklizeň skutečná sklizeň plánovaná dodávka splněna 

žito 302 q 265 q 89,5 q 100 % 

pšenice 1 403 q 995 q 842,6 q 55 % 

ječmen 1 965 q 1 110 q 906 q 50 % 

oves 665 q 656 q 51,8 q 100 % 

Celková dodávka celé obce byla splněna na 56 %. 

Podzimní práce při sklizni brambor a řepy byly zorganisovány v pracovních skupinách a 
práce dobře pokračovala, protože byl po žních zajištěn výdej naturálií – 2 kg obilí na 1 PJ. 
Těm družstevníkům, kteří nedali osivo na setí, srazí se zrno z naturálií na pracovní jednotky, 
proto chtěli někteří z družstva vystoupit. Odchod z JZD uskutečnili ke konci roku jen 4 
členové: Alois Krpec, Jaromír Tesař, Jindřich Krejčí a Miroslav Malý. Půdu si nechali 
vyměřit do svého vlastnictví bez vědomí MNV i JZD hned po žních, ale celoroční pracovní 
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závazky k JZD museli dodržet do konce roku. Zda byl jejich výstup z JZD dobře uvážený a 
hospodářsky výnosný ukáží příští roky. 

Osev ozimin byl splněn na 100% přes to, že hluboká orba byla provedena jen na 60%. 

Plánovaná sklizeň 4 575 q brambor byla skutečně jen 2 100 q a proto plánovaná dodávka 868 
q brambor byla splněna jen na 57%. Pěkné počasí sklizeň brambor uspíšilo, takže byla 
skončena 24.9.1953. 

Proto také výsledky živočišné výroby jsou neuspokojivé. Dodávka mléka za I. pololetí 1953 
byla splněna jen na 29% a do konce kalendářního roku bylo na plánovanou dodávku 183 222 l 
mléka dodáno jen 55%, čímž vznikla JZD finanční škoda 90 000 Kčs. Plánovaná dodávka 
22 055 kg hovězího masa byla sice splněna na 100%, ale z 20 355 kg vepřového masa bylo 
dodáno jen 65%, čímž opět vznikla pro JZD ztráta 42 000 Kčs. Krmivová základna není pro 
příští rok zajištěna a jsou uskladněny jen záchovné dávky krmiva pro veškerý dobytek, což se 
ještě v roce 1954 projeví na užitkovosti. Koně nejsou také společně ustájeny. Přes veškerou 
snahu poctivých družstevníků i MNV nebylo možno prosadit nové formy hospodářské práce 
v živočišné výrobě, čímž vznikaly dále stále větší ztráty ve výrobě JZD, které možno celkově 
odhadnout částkou 300 000 Kčs. 

Přes nezájem vedení družstva byla provedena adaptace chlévů pro 50 ks vepřového dobytka a 
koncem listopadu započato se stavbou kravína pro 100 ks hovězího dobytka. Materiál pro 
stavbu byl připraven již přede žněmi. 

Vyúčtovaná pracovní jednotka 4,25 Kčs byla na základě vládního nařízení o hospodaření JZD 
v roce 1953 upravena na 10,50 Kčs. Kdyby nebylo ztrát, vzniklých různými nedostatky 
v hospodaření JZD, byla by o 11,50 Kčs vyšší. 

Práce MNV Slížany vykazuje tyto výsledky: Předseda Ladislav Zaoral přenáší a zajišťuje 
uložené mu úkoly zodpovědně v radě MNV Slížany. Nedaří se mu však vždy uskutečnit 
přijatá usnesení, hlavně proto, že v práci zůstával osamocen, poněvadž nedovedl zaktivisovat 
všechny referenty MNV. Dobře mu pomáhali finanční a kulturní referent, ale hospodářský 
referent své úkoly neplnil a proto byl z funkce odvolán. Nově navrženého referenta nedovedl 
ONV schválit během 1/4 roku, což svědčí o špatné spolupráci nadřízených orgánů, které 
MNV poskytovaly během roku jen nepatrnou pomoc, ba nechaly naši obec po dobu 1/2 roku 
bez politického tajemníka. 

Plénum MNV Slížany bylo málo v činnosti, protože bylo svoláno za uplynulý rok jen 2x. 
Mimo to pořádal MNV Slížany 2 veřejné schůze s pohovory s občany. Ze stálých komisí 
pracovala jen komise zemědělská a částečně kulturní. Pomocná práce Výboru žen při MNV 
Slížany postrádala konkrétních úkolů a proto VŽ-MNV vyvíjel jen nepatrnou činnost. Špatná 
spolupráce, osobní nevraživost a neshoda rozleptávala tuto složku MF a místo získávání 
spolupracovnic hrozí tato instituce rozpadnutím. 

Obecní rozpočet obnášel 46 000 Kčs nové měny, nebyl však mimo částku na školství plně 
vyčerpán. Zvláště z mimořádného přídělu 16 000 Kčs akce 5M nebylo nic použito a Ulička 
zůstala nedodlážděna, poněvadž se MNV nepostaral o včasné zajištění materiálu. Dotace 
5 000 Kčs nové měny byla vyčerpána na nově zřízené polní cesty po HTÚP. 

Nejzávažnější událostí v tomto roce, která hluboce zasáhla do hospodaření nejen slížanských, 
ale všech občanů v republice, byla měnová reforma vyhlášená rozhlasem v sobotu 30.5.1953 
o 3. hod. odpolední. 

Provedení měnové reformy většinu lidí naší obce překvapilo. I když mnohé zjevy v obchod. 
trhu – bezhlavý nákup méně hodnotných i nepotřebných věcí – již přes měsíc naznačovaly, že 
dojde k nějaké úpravě mezi volným a vázaným trhem, nikdo skoro nevěřil, že s tím bude 
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spojeno znehodnocení starých peněz a jejich výměna za nové. Proto při provádění měnové 
reformy bylo nutno občanům vysvětlovat její význam a dokázat zhodnocení nové Kčs, která 
by nic na hodnotě nezískala, kdybychom jen přepočítali staré ceny a mzdy v poměru 5 Kčs 
starých za 1 Kčs novou. V tomto poměru bylo na každou osobu vyměněno v hotovosti jen 300 
Kčs starých za 60 Kčs nových, ostatní hotovost přinesená k výměně byla vyměněna v poměru 
50:1. Ze Slížan bylo 1.6.1953 k výměně hotovosti přineseno na poštu v Morkovicích asi 
1 600 000 Kčs. Největší obnosy jednotlivců, přinesené v hotovosti k výměně činily 94 – 77 – 
60 –54 tisíc, 3x po 40, 5x po 30, 10x po 20 tisících atd. Vklady na spořitelní knížce byly 
vyměněny takto: do 5 000 Kčs v poměru 5:1, do 10 000 Kčs 6,5:1, do 20 000 - 10:1 atd. 

Nedůvěra občanů ochabovala, když se na trhu objevil dostatek zboží a když i vklady byly po 
přepočtu uvolněny. Avšak staré vázané vklady propadly vesměs ve prospěch státu. 

Hospodářské zlepšení bylo utvrzeno usnesením vlády a ÚV KSČ ze dne 15.9.1953 o snížení 
státních maloobchodních cen potravinářského a průmyslového zboží s platností od 1.10.1953. 
Nové snížení cen, které bylo obyvatelstvem s potěšením přijato zahrnuje víc jak 23 000 druhů 
spotřebního zboží, jehož ceny se snižují od 5 do 40%. Tento příspěvek vlády k zvýšení úrovně 
obyvatel dobře pocítili i obyvatelé naší zemědělsko-dělnické vesnice, hospodářsky rozčleněné 
takto: 

  s měsíčním příjmem 

počet obyvatel v obci celkem  434 192 000 Kčs 

z toho soukrom. zemědělců 50 28 500 Kčs 

členů JZD 94 31 500 Kčs 

důchodců 66 12 000 Kčs 

dělníků 98 94 500 Kčs 

jiných zaměstnanců 31 28 000 Kčs 

dětí 95 - 

V tomto roce nově zavedená evidence obyvatelstva v domovních knihách lépe zachycuje 
pohyb občanů, kteří se i při dočasném příchodu musí do 48 hodin hlásit na MNV a jejich 
pobyt je v každém případě zaznačen v domovní knize, kterou má každá rodina. 

Počasí: Zima na počátku roku byla celkem mírná, bez sněhu se střídavým zesilováním a 
zeslabováním mrazů, dosahujících –12°C. Větší množství sněhu napadlo až 7. února a pak 7. 
března, který se však neudržel. Jaro bylo úplně suché a první déšť se dostavil až 28.4.1953 a 
8., 9. a 10. května přišly sněhové plískanice i s kroupami. Teplota v těch dnech poklesla na –
3°C. Ovocné stromy již byly odkveteny, ořechy však pomrzly. Smutný byl pohled na kvetoucí 
šeříky, ohnuté tíhou sněhu, u nás opravdu nevídaný. 

Léto bylo teplé a zpočátku se zdálo, že bude deštivé, protože v červnu dosti často 
přeprchávalo a zvlášť v druhé polovině července, když začaly žně, denně pršelo až do 1. týdne 
v srpnu. Pak se počasí uklidnilo a bylo krásně až do začátku podzimu. Podzim byl suchý, 
větrný a slunný, pršelo jen nepatrně koncem září a v polovině listopadu. Suché a chladné 
počasí se udrželo i v zimě, která byla bez sněhu. 

Kulturní život v obci nebyl bohatý, poněvadž v blízkých Morkovicích bylo pořádáno dosti 
větších podniků, zájezdů, divadel, estrád a pravidelná kinopředstavení. Kromě 2 plesů, 
pořádaných MSPO a MO ČSČK, uspořádal ČSM několik tanečních zábav a KSČ vinobraní. 
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Ze závažných událostí nutno vzpomenout veřejné tryzny, uspořádané ve škole 9.3. při 
příležitosti pohřbu J.V. Stalina a 19.3. při pohřbu přes. K. Gottwalda. Účast občanů všech 
vrstev byla spontánní. 

K tradiční oslavě MDŽ – 7.3. a 1. máje i Velké říjnové revoluce byly získány hodnotné 
závazky: 400 pracovních hodin pro JZD, 338 ks vajec a 20 kg vepřového masa. 

Kulturně-politicky výchovná práce masových organisací MAV NF vázla: 

MAV NF, vedený předsedou R. Lutonským starším, který vykonával tuto funkci svědomitě, 
byl OAV NF vyhodnocen v práci mezi nejlepší na okrese. Na svých pravidelně konaných 
schůzích projednával a zajišťoval práci všech složek NF, ale bylo to málo platné, když 
některé nevyvíjely žádnou činnost ve své organisaci. Tak vůbec nepracoval SČSP Slížany, 
který u svých 39 členů vybíral jen příspěvky a Sokol Slížany od svých členů ani tolik nežádal. 
Naproti tomu MO ČSČK vykazuje dobrou činnost samaritánskou, přednáškovou i ve školení 
svých 67 členů. V současné době právě zřizuje v obci stanici první pomoci a občané projevují 
o práci ČSČK dobrý zájem a podporují tak v práci O. Křepelku, který má jako předseda 
hlavní zásluhu na rozvoji odbočky. Dobře pracuje též SRPŠ, které podporuje PO a práci 
učitelů. Ředitel R. Šimoník mimo dobrou práci ve škole je úspěšně činný jako fin. ref. MNV a 
jako kulturně propagační referent strany napomáhá organisačně, programově nebo pracovně 
v kultur. akcích složkám NF. MJPO (Místní jednota požární ochrany) je pracovně dobře 
připravena a zasáhla v roce 1953 u 3 požárů. Je také dobře materiálně vybavena, ale ve 
výchově nových členů z řad mládeže a ustavení ženského oddílu se jí práce nedaří. 

LMS (Lidová myslivecká společnost) plnila své hospodářské úkoly dobře. 

 

Rok 1954 

Hned od počátku roku začala rozpisová akce smluvních dodávek vepřů na volný trh. Každý 
chovatel dostane k vykrmení 1 vepře, 2 q ječmene nebo kukuřice a zavazuje se, že do 
30.9.1954 dodá vepře v čisté váze 110 kg. K této akci přihlásilo JZD dodat 50 ks a 
soukromníci 16 ks vepřů. 

Zemědělsky je okres Kroměříž nově rozdělen na 7 výnosových skupin. Naše obec je 
v obilovinách ve 4. výnosové skupině s výnosem 23,3 q po 1 ha, ve výnosu řepy je naše obec 
zařazena do 3. skupiny s výnosem 275 q po 1 ha. 

Pro setí je v obci plánováno orné půdy 15% pro pšenici, 19,5% pro ječmen, 18% pro žito, 5% 
pro oves, 1,4% pro krmné okopaniny, 2,3% pro směsky, 0,6% pro zeleninu, 0,14% pro mák. 

Chov hospodářských zvířat je plánován takto: 1 kůň na 13,5 ha, 1 kus hovězího dobytka na 
1,48 ha, 1 ks vepřového dobytka na 1,08 ha, 1 prasnice na 10,26 ha a 1 dojnice na 2,61 ha. 

Jarní setí započalo 10.3.1954. Stavební práce na kravíně dobře pokračují. 

Následkem sucha a holomrazů bylo nutno zaorat 98% = 39 ha ozimin. K podsetí veškerých 
pícnin ve výměře 60 ha bude potřeba nových 400 kg jetele a vojtěšky. Za úplně vymrzlou 
řepku je náhradně zaseto 10 ha hořčice. 

Nejdůležitější politickou událostí v tomto roce byly volby, na které byly zahájeny přípravy 
23.3.1954 ustavením místní volební komise a 28.3.1954 ustavením 9 volebních obvodových 
komisí. Z počtu 445 obyvatel obce je 333 voličů. 

K MDŽ 8.3.1954 byly získány závazky k dodávce 750 vajec nad kontingent a 326 
brigádnických hodin pro stavební práce v JZD. 
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Nespokojenost s vedením JZD vedla k výměně představenstva JZD dne 19.3.1954. Do výboru 
se dostali komunisté Víťa Krejčí, Bartoloměj Krejčí, A. Holubová, František Urban, Lutonský 
Rudolf a za pomoci MNV a KSČ byla sjednána náprava nedostatků: hodinová práce byla 
plánována v úkolu, pracovní úkoly denně rozdělovány a zodpovědně zajišťovány a 
kontrolovány, v plnění pracovních úkolů zavedeno soutěžení mezi četami a zájem na výrobě 
podporován zavedením doplňkových odměn. Základní ustanovení vzorových stanov, že o 
všech změnách rozhoduje členská schůze, nebylo plněno dříve a není plněno ani novým 
výborem. 

Jarní setí JZD Slížany skončilo 8.4.1954 v dané agrotechnické lhůtě. Práce byla dobře 
organisována, pracovní zapojení členů bylo 100%, výpomoc STS Morkovice plně uplatněna, 
takže než přišlo deštivé počasí, bylo vše skončeno. Nový výbor JZD denně sleduje plnění 
pracovního plánu a proto se i práce daří. Nově zvolený výbor JZD zjistil též rozsáhlé 
nesrovnalosti ve výměře přidělení půdy po provedené HTÚ a proto bude provedeno po žních 
nové přesné rozdělení půdy zejména soukromým zemědělcům.  

Dobře pokračuje i stavba kravínu, jehož původní plány byly se schválením ONV a KNV 
přeměněny na stavbu s půdou. 

Dne 4.4. začíná příprava voleb do MNV Slížany. Zástupci jednotlivých složek NF přednesli 
návrhy těchto kandidátů pro volby do MNV: 

KSČ navrhuje R. Šimoníka, ředitele národní školy, Vojtěcha Horáka, vedoucího pekárny 
v Morkovicích, Leopolda Tesaře, vedoucího košikářského družstva v Morkovicích, Aloisii 
Matuštíkovou, členku JZD Slížany, Františka Krpce, člena JZD Slížany, Josefa Závojského, 
inseminátora, Boženu Jaškovou, košikářskou dělnici, Františka Kadlece, tajemníka MNV, 
Oldřicha Křepelku, natěračského dělníka. 

JZD Slížany navrhuje Františka Krpce a Jana Horáka. 

MNV Slížany navrhuje R. Šimoníka a Ladislava Zaorala, dosavadního předsedu. 

MAV NF navrhuje R. Lutonského staršího. 

Výbor žen navrhuje Boženu Jaškovou a Jindř. Rachtavovou. 

SČSP Slížany navrhuje Oldř. Křepelku. 

MJPO Slížany navrhuje Malého Antonína a Aloise Řezáče. 

MS ČSČK Aloisii Matuštíkovou. 

LKS Slížany Františka Kadlece č. 71 a Cyrila Březinu. 

ČSM Slížany - nepřipadá žádný, protože nedosahují 21 roků. 

Sokol Slížany – zástupce se nedostavil. 

Po projednání a zdůvodnění návrhů byla sestavena kandidátka zástupci přítomných složek a 
navrženi k registraci tito kandidáti pro jednotlivé obvody v obci Slížany: 

1. obvod kandidát: Oldřich Křepelka ze Slížan 

2. obvod kandidát: Ladislav Zaoral ze Slížan 

3. obvod kandidát: František Krpec ze Slížan č. 3 

4. obvod kandidát: Antonín Malý ze Slížan č. 25 

5. obvod kandidát: František Kadlec ze Slížan č. 71 

6. obvod kandidát: Richard Šimoník ze Slížan č. 130 
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7. obvod kandidát: Božena Jašková ze Slížan č. 7 

8. obvod kandidát: Aloisie Matuštíková ze Slížan 

9. obvod kandidát: Josef Závojský ze Slížan č.35 

 

Volby do MNV, ONV a KNV byly provedeny 16.5.1954 s následujícím výsledkem: 

1. obvod: Kandidát do MNV Oldřich Křepelka 
celkem zapsáno  47 voličů 
celkem odevzdáno  44 hlasů 
celkem škrtnuto  9 hlasů Platných hlasů 35 
2. obvod: Kandidát do MNV Ladislav Zaoral 
celkem zapsáno  39 voličů 
celkem odevzdáno  35 hlasů 
celkem škrtnuto  10 hlasů Platných hlasů 25 
3. obvod: Kandidát do MNV Jan Malý č. 45, navržený místo Františka 
Krpce, který se kandidatury vzdal 
celkem zapsáno  35 voličů 
celkem odevzdáno  33 hlasů 
celkem škrtnuto  13 hlasů Platných hlasů 20 
4. obvod: Kandidát do MNV Antonín Malý č. 25 
celkem zapsáno  42 voličů 
celkem odevzdáno  37 hlasů 
celkem škrtnuto  8 hlasů Platných hlasů 29 
5. obvod: Kandidát do MNV František Kadlec č. 71 
celkem zapsáno  41 voličů 
celkem odevzdáno  41 hlasů 
celkem škrtnuto  5 hlasů Platných hlasů 36 
6. obvod: Kandidát do MNV Richard Šimoník č. 130 
celkem zapsáno  38 voličů 
celkem odevzdáno  38 hlasů 
celkem škrtnuto  10 hlasů Platných hlasů 28 
7. obvod: Kandidát do MNV Božena Jašková č. 7 
celkem zapsáno  30 voličů 
celkem odevzdáno  31 hlasů 
celkem škrtnuto  3 hlasů Platných hlasů 28 
8. obvod: Kandidát do MNV Alois Řezáč, navržený místo Aloisie 
Matuštíkové, která se kandidatury vzdala 
celkem zapsáno  30 voličů 
celkem odevzdáno  29 hlasů 
celkem škrtnuto  6 hlasů Platných hlasů 23 
1. obvod: Kandidát do MNV Josef Závojský 
celkem zapsáno  34 voličů 
celkem odevzdáno  34 hlasů 
celkem škrtnuto  19 hlasů Platných hlasů 15 
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Poněvadž v 9. obvodě kandidát Josef Závojský neobdržel potřebný počet hlasů, byla 
provedena v zákonité lhůtě nová volba v tomto obvodě. Nově kandidoval Vojtěch Horák, 
který byl zvolen všemi hlasy. 

Do ONV mohlo celkem volit 343 voličů ze Slížan a 4 voliči na voličské průkazy z jiných 
obcí, celkem 347 voličů. Z toho se účastnilo hlasování 328 osob, které daly 6 volebních lístků 
neplatných, 65 škrtnutých, takže kandidátka s. Brázdilová z Troubek byla zvolena 257 hlasy. 

Do KNV kandidoval s. Zdražil, předseda JZD Uhřice, jemuž bylo odevzdáno 322 hlasů, 
z nichž bylo 50 škrtnutých a proto byl zvolen 272 hlasy.  

Na voličské průkazy z jiných obcí volily 4 osoby, z obce vydáno 12 voličských průkazů, 
k volbě se nedostavily 3 osoby. 

Ku konci měsíce května se vyskytl asi na 5 ha brambořiště a řepiště škůdce mandelinka 
bramborová. Ráznými asanačními opatřeními byl škůdce likvidován. 

Dne 21. června 1954 byl konán v sokolovně v Morkovicích veřejný lidový soud s kulakem F. 
Churým ze Slížan pro sabotování plnění smluvních dodávek. Vlastnil na 100 měřic půdy i 
tajně zakoupené a z této výměry nedával skoro žádných dodávek ani rostlinné ani živočišné 
výroby. Byl potrestán 3 lety vězení, zastavením majetku a vyhoštěním ze Slížan. 
Hospodářství převzalo JZD. 

V nově zvoleném MNV byly místo jednotlivých referentů ustaveny celé komise: zemědělská, 
finanční, technicko-plánovací, sociálně-zdravotní, kulturně-školská a hospodářská. 

Podle možností a potřeb obce byl pro práci nově zvoleného MNV sestaven všemi složkami 
NF akční programový plán: 

1. Lidospráva bude ve stálém styku s voliči. 

2. Plánovací referát MNV chce uskutečnit údržbu obecních mostů, vybudovat vodní požární 
nádrž, dokončit dlažbu cesty v uličce a vybudovat novou cestu k hospodářským budovám 
JZD ve spolupráci s výborem JZD. Pro příští léta naplánuje přípravné práce k zařazení 
stavby budovy MNV a k vybudování koupaliště. Uskutečnění plánu bude možné pomocí 
všech občanů. 

3. Pečovat o bezpečnost občanů pravidelnou protipožární kontrolou topného zařízení ve 
všech domech, dodržováním protipožárních civilních hlídek v době žní, dbát o důsledné 
hlášení osob a řádnou evidenci obyvatelstva a uskutečnit sestavení ženské 9MJPO. 

4. Na školském a kulturním úseku v obci provede se pro zlepšení zásobování vodou zřízení 
vodovodu s darlingem ve školní budově v rámci rozpočtu školy. V místní OB se bude 
dbát o rozšíření činnosti pořádáním naučných přednášek a filmových besídek, 
rozhlasových relací a četby sloužící k sebevzdělávání všech občanů. 

5. Ve zdravotnictví se provede úprava studní veřejných v rámci rozpočtové částky 
1 400 Kčs. 

6. Pracovní síly v obci bude MNV organisovaně zařazovat v prvé řadě v socialistickém 
sektoru zejména při nárazových pracích JZD a při pracovních potřebách celé obce. 

7. Finanční ref. MNV Slížany bude ve spolupráci s fin. ref. ONV informovat občany o 
novém způsobu vybírání daní, udržovat rovnováhu rozpočtu a uskutečňovat postupné 
finanční zajištění akcí investičního charakteru pro výstavbu obce. 

8. V úseku zemědělském bude nutno uskutečňovat politiku strany a vlády v plnění těchto 
úkolů: zabezpečení rozvoje JZD a dobudování social. vesnice, zabezpečení růstu 
živočišné výroby, splnění hospodářských úkolů v rostlinné výrobě. K zabezpečení 
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živočišné výroby se bude pečovat o další výstavbu hospodářských budov JZD. V rostlinné 
výrobě se bude dbát o řádné obdělání veškeré půdy, využití mechanisačních prostředků, 
využívání novátorských pracovních metod a nejlepších sestav hnojiv a semen. 
Zemědělská komise bude též nápomocna soukromě hospodařícím zemědělcům, aby mohli 
splnit plánované úkoly. 

9. V rámci místního obchodu se bude pravidelnou kontrolou pečovat o řádné zásobování 
prodejny Jednota zbožím k potřebě pracujících. 

10. Na uskutečnění akčního plánu MNV Slížany musejí se podílet všichni občané ve 
Slížanech. 

Za pěkného počasí skončilo 19.6. jednocení cukrovky v obci a též ostatní práce v rostlinné 
výrobě dobře pokračují. V plnění úkolů živočišné výroby JZD nastala však kalamita, 
poněvadž 7 krav ustájených na bývalém Pěnčíkovém hospodářství uhynulo při telení 
následkem tělesné slabosti zaviněné podvýživou následkem nedostatku krmiva ze špatné 
úrody v minulém roce a nedodržováním krmných dávek, takže plánovaná zásoba nestačila do 
nového krmení. Ukázala se tím neudržitelnost skupinového ustájení po domácích chlévech. 

22.6. jsou již pokoseny pícniny ve výměře 4 ha a proto k zajištění zásob krmiva odjela 
brigáda 4 družstevníků do pohraničí na Šumavu k usušení 5 ha píce pro JZD. Stavba kravínu 
vázne následkem špatného přídělu materiálu, i když stavební skupina 8 členů a 4 zedníků se 
snaží plnit své úkoly. Nesplněním výstavby kravínu je ohrožena živočišná výroba a dodávka 
mléka, která je za I. pololetí splněna jen na 20%. 

Rozdíly v hospodaření a práci JZD jsou letos zřejmé ve zlepšení pracovní morálky i 
v provedení hlavních prací. Přestože jarní práce nebyly připravené – přes zimu zůstala 
nezoraná strniska – přece šly práce rychle kupředu a setí obilí, cukrovky i sázení brambor 
bylo zavčas provedeno. V přípravě na žně značně ztížilo situaci špatné počasí. Prudké deště 
způsobily polehnutí obilí a odsunutí žňových prací na konec července. Žně byly zvládnuty za 
vypětí všech poctivých družstevníků i dělníků pracujících v době dovolených. Poprve bylo 
v naší obci použito obilného kombajnu – „Stalinec“ – 4, který během 4 dnů posekal a vymlátil 
jarní pšenici z 20 ha. Uspíšil tím práci, ale výsledek byl znehodnocen špatným uskladněním 
pšenice, které zatuchlo velké množství a mohlo být zužitkováno jen zkrmováním. 

Sklizeno bylo: 

na 20 ha po 14,50 q žita z 1 ha 
na 40 ha po 20 q jarní pšenice z 1 ha 
na 18 ha po 30 q ovsa z 1 ha 
na 63 ha po 23,30 q ječmene z 1 ha 
na 10 ha po 22 q směsek z 1 ha 
na 1 ha po 22 q hrachu z 1 ha 

Průměr u všech obilovin činil 20 q po ha. Nebylo dosaženo plánovaných výnosů 23,20 q po 1 
ha, protože nebyla zajištěna řádná kontrola výmlatu. Řepka byla po žních zaseta 
v agrotechnické lhůtě do 18.8. na 6 ha, ale podmítání nebyla věnována potřebná péče. 

Po skončení žní podali 4 členové odhlášky z JZD a bez vědomí MNV si nechali půdu vydělit 
z honů JZD. Po skončených výmlatech byla splněna dodávka obilovin v obci na 106%, 
protože JZD plán překročilo. 
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JZD splnilo: 

žito 79 q z 20 ha = 100% 
pšenice 238 q z 46 ha = 100% 
ječmen 544 q z 63 ha = 100% 
oves 20 q z 18 ha = 100% 

Soukromí zemědělci: 

žito 89 q z 9 ha = 60% 
pšenice 388 q z 27 ha = 98% 
ječmen 424 q z 45 ha = 89% 
oves 129 q z 10 ha = 58% 

Podzimní práce – vybírání brambor – nebyly provedeny včas. Sklizeň nebyla vážena a 
rostlinář jenom odhadoval váhu brambor na fůrách. 

Podle těchto odhadů bylo sklizeno 115 q brambor z 1 ha, což je malý výnos. Brambory 
nebyly před novým oráním pole posbírány, čímž bylo JZD ochuzeno o dalších 30 – 50 q 
brambor. Dodávka 521 q brambor byla splněna na 101%, ale na krmivu bude značný úbytek. 

Ačkoliv již začíná říjen a stavba kravínu se chýlí ku konci, nepoložil nikdo z odborníků 
patronátního závodu, jímž je nár. podnik Pozemní stavby v Kroměříži, ani cihlu na jeho 
stavbu. Patronátní spolupráce je jen na papíře a proto z ní slížanské JZD nic nezíská. 

Ve sklizni cukrovky pokračují práce rychle. Do 14.10. má JZD již sklizeno 50% řepy. 
Největší zásluhu o to mají ženy, které pracují od svítání až do tmy. Vedoucí čet B. Kouřilová , 
A. Holubová, M. Urbanová, M. Glozová, A. Matuštíková a M. Lejsalová jdou příkladem. 
Průměrný výnos vykazuje 300 q po 1 ha. Cukrovka byla sklizena ve stanoveném termínu, ale 
v práci bylo mnoho nedostatků. Při vyorávání nebylo využito pomoci STS a tak se stalo, že 
mnoho centů řepy vyschlo. Kontrola odvozu z pole nebyla žádná a tak vznikaly pochybnosti o 
poctivosti některých družstevníků, že si řepu vozí domů pod skrajkami. Přesto však byla 
dodávka cukrovky splněna na 112% odevzdáním 13 460 q řepy hrubé váhy, tj. 284 q po 1 ha 
z výměry 50 ha, takže mohlo být 12% předáno za vyšší ceny – o 7 Kčs za 1 q. Celkem 
obdrželo JZD za řepu204 000 Kčs, což zamezilo ještě většímu snížení PJ, která činila 12,50 
Kčs místo plánovaných 15 Kčs, poněvadž nebylo dodáno 30 q vepřového masa a 2 200 l 
mléka stanoveného předpisu. Celkový náklad na výrobu 1 l mléka činil 1,80 Kčs, takže se jeví 
ztráta 57 000 Kčs i kdyby byl splněn plán. Úbytek na mléku byl zvýšen nepoctivou 
dodávkovou morálkou některých členů, kteří neodevzdali v průměru ani 2 l na 1 krávu denně 
a dodali asi jen 700 l mléka od krávy ročně. Nedostatkem krmiva uhynulo 5 krav, z nichž 3 
nebyly proplaceny, poněvadž bylo maso nepoživatelné a tak vznikla další ztráta 5 500 Kčs. 
Závažnou příčinou nedodávky mléka v JZD byla půl roku nezajištěná krmná základna, neplné 
stavy a nesvedené dojnice, poněvadž nebyl dostavený kravín. Vepřové maso nebylo dodáno 
pro špatný růst mladého dobytka postiženého chřipkou. Ztráty v rostlinné výrobě činily 
112 000 Kčs a byly zapříčiněny nedbalým uskladněním pšenice, zvýšenou potřebou 
pracovních jednotek, vymrznutím ozimů a novým nákupem sadby a semen a zvýšenými 
náklady STS za práce, které mohly být vykonány vlastními potahy. 

Též soukromý sektor nesplnil dodávkové úkoly. Z předepsaných 94 000 l mléka dodáno jen 
45 000 l, z předepsaných 107 q vepřového masa dodáno jen 87 q. Příčinou byly též 
nedostatečné stavy dobytka a nedostatek krmiva. 

V listopadu byly provedeny volby poslanců do NS. Do volebního obvodu č. 222, do něhož 
spadá i naše obec, byl jako kandidát NF navržen s. Ant. Jura, předseda JZD Zborovice. 
Z celkového počtu 329 voličů zapsaných ve volebních seznamech obce bylo vydáno 315 
hlasovacích lístků. Hlasování se zúčastnilo 313 osob, které odevzdaly 305 platných lístků. 
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Neplatných hlasovacích lístků bylo 8. Kandidát byl zvolen 299 platnými hlasy, tj. 95,52% 
hlasů. 

Práce v nově zvoleném MNV, v němž je 6 komunistů a 3 bezpartijní, vykazuje tyto výsledky: 
úkoly byly v radě MNV dobře projednávány a jejich plnění zajišťováno všemi členy MNV. 
Nejagilnějším pracovníkem byl tajemník František Kadlec, který má zásluhu zejména na 
ustavení Výboru žen (VŽ) při MNV a uvedení této složky v činnost. Komise MNV, mimo 
jejich předsedy, plně nepracovaly a proto své úkoly nesplnily tak, jak bylo předpokládáno 
v akčním plánu. Taktéž výbor NF vyvíjel jen nepatrnou činnost. 

Finanční prostředky k budování obce byly letos velmi omezené, avšak plně využité. 

Místní skupina ČSM vykazovala činnost jen v prvním pololetí t.r., zvláště ve žních a získala 
za to pochvalné uznání ONV. Po odchodu některých členů do vojenské služby práce ČSM 
ochabla. Tělovýchovná jednota Sokol Slížany právě tak jako místní odbočka SČSP (Svazu 
československo – sovětského přátelství) neměla v roce 1954 naprosto žádnou činnost. Místní 
jednota požární ochrany se během roku výcvikově projevovala dobře, ale výchově nových 
členů z řad mládeže a ženského oddílu nevěnovala vůbec péči. Lidová myslivecká společnost 
plnila úkoly uspokojivě. Místní odbočka ČČK, která má 64 členů, vykazuje v tomto roce 
dobrou činnost samaritánskou, přednáškovou i organizační. Vyškolila 14 žáků národní školy 
v zdravotnické činnosti podle hesla „Buď připraven k zdravotní ochraně!“. 

V celoroční práci Osvětové besedy byly uskutečněny následující podniky: ? přednášek, 3 
besedy, 6 kulturních programů k slavnostem, 4 společné poslechy rozhlasu, 1 divadelní 
představení, 6 vystoupení souborů s programem pěveckým, hudebním a recitačním, 4 lidové 
veselice, 5 filmových besídek, 4 výstavky a 1 zdravotnický kurs. 

Obecní knihovna má ku konci roku 1 087 knih. Během roku bylo 1 306 výpůjček a navštívilo 
ji 374 osob. 

Práce místní národní a mateřské školy je zaznamenána ve školní kronice. 


